

**A.E. Kozlov, A.B. Kalinkina**  
**ON DEFINITION OF CRIMES COMMITTED JOINTLY WITH**  
**A PERSON UNDER THE AGE OF CRIMINAL RESPONSIBILITY**

**Alexander Kozlov** – Associate Professor at the Criminal Law Department, State Institute of Economics, Finance, Law and Technologies, RHD in Law, Gatchina; e-mail: [aekozlov1@yandex.ru](mailto:aekozlov1@yandex.ru).  
**Anna Kalinkina** – Senior Lecturer at the Criminal Law Department at the Sixth Faculty for Professional Development (located in Saint-Petersburg) of the Institute for Professional Development, "Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation", Saint-Petersburg; e-mail: [a.b.kalinkina@list.ru](mailto:a.b.kalinkina@list.ru).

*The article provides the authors' own conceptual scheme of the analysis of matters relating to definition of crimes when committed by two or more persons jointly whereof one of them is under the age of criminal responsibility. Most lawyers are of the opinion that the complicity in such cases might only be of criminal and legal significance in the event that a certain crime has been committed jointly by a number of persons who could be held criminally liable. The Supreme Court on the contrary is of the opinion that the said position has no Law-based grounds since the provisions of the Criminal Code of the Russian Federation explicitly refer to existence of complicity in such cases.*

*The article contains the analysis of the Supreme Court's relevant positions; it examines different causes of disagreements as well as the ways of having them resolved.*

**Keywords:** complicity; a group of persons; group crime; joint perpetration; ability to tort actions; criminal responsibility.

**А.Е. Козлов, А.Б. Калинин**  
**ВОПРОСЫ КВАЛИФИКАЦИИ ПРЕСТУПЛЕНИЙ,**  
**СОВЕРШЕННЫХ СОВМЕСТНО С ЛИЦОМ, НЕ ДОСТИГШИМ**  
**ВОЗРАСТА УГОЛОВНОЙ ОТВЕТСТВЕННОСТИ**

**Александр Евгеньевич Козлов** – доцент кафедры уголовно-правовых дисциплин, Государственный институт экономики, финансов, права и технологий, кандидат юридических наук, доцент, г. Гатчина; e-mail: [aekozlov1@yandex.ru](mailto:aekozlov1@yandex.ru).

**Анна Борисовна Калинин** – старший преподаватель кафедры уголовного права шестого факультета повышения квалификации (с дислокацией в городе Санкт-Петербург) Института повышения квалификации федерального государственного казенного образовательного учреждения высшего образования «Академия Следственного комитета Российской Федерации», г. Санкт-Петербург; e-mail: [a.b.kalinkina@list.ru](mailto:a.b.kalinkina@list.ru).

*В статье изложена авторская концептуальная схема анализа вопросов квалификации преступлений, совершенных совместно с лицом, не достигшим возраста уголовной ответственности. Большинство правоведов полагают, что соучастие имеет уголовно-правовое значение лишь в том случае, когда в одном преступлении происходит стечение нескольких лиц, способных по своим свойствам понести уголовную ответственность. Верховный Суд, напротив, полагает, что эта позиция не основана на законе, поскольку видит в положениях Уголовного кодекса Российской Федерации прямые указания о наличии соучастия в таких случаях.*

*В статье предлагается анализ позиций Верховного Суда Российской Федерации, рассматриваются причины возникших разногласий и возможные пути их преодоления.*

**Ключевые слова:** соучастие; группа лиц; групповое преступление; соисполнительство; деликтоспособность; уголовная ответственность.